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فضای  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
بین المللی پر از عدم قطعیت ها در امور مختلف 
است و به طور کامل و قاطعانه نمی توان در 
خصوص موضوعی مهم در جهان امروز صحبت 
کرد. قدر مسلم یکی از مهم ترین موضوعاتی که 
طی سال های گذشته در عرصه جهانی مطرح 
بوده بحث پرونده هسته ای ایران یا همان برنامه 
جامع اقدام مشترک موسوم به )برجام( است. 
سال 2015 که همه طرفین مقابل دوربین ها 
قرار گرفتند و از توافق هسته ای خبر دادند 
هیچیک فکر نمی کردند که این توافق در کمتر از 
سه سال به طول بینجامد، اما در نهایت همانطور 
که از قبل هم پیش بینی می شد این آمریکایی ها 
بودند که  به توافق پشت کردند و از برجام خارج 
شدند. هر چند که این پایان کار نبود و جدای از 
خروج از برجام آمریکایی ها تحریم های ظالمانه 
و یکجانبه ای را علیه ایران اعمال کردند. در این 
میان ایران نیز مطابق تعهداتش در برجام عمل 
کرد و گام های عقب نشینی پیش گرفت، اما نوع 
موضع گیری اروپایی ها در این میان همواره محل 
چالش و سوال بوده که چرا هیچ گاه نتوانستند 
مستقلا و جدای از آمریکا کنشگری کنند و 
به عنوان اعضای برجام خودی نشان دهند. 
اروپایی ها به اندازه ای فشل و ناکارآمد بودند 
که حتی سازو کار پیشنهادی آنها تحت عنوان 
)INSTEX( نیز نتوانست چندان تاثیری در دور 
زدن تحریم های ایران داشته باشد. به همین 
جهت نیز عده ای از تحلیلگران معتقدند که 
اساسا اروپایی ها اختیاری از جانب خود ندارند 
و در هر نوع تصمیم گیری اگر نگوییم پیرو 
آمریکایی ها هستند اما به واقع بدون مشورت و 
هماهنگی با آنها نیز تصمیمی نگرفته و اقدامی 
نمی کنند. طی ماه های اخیر به واقع شاهد 
این موضوع بوده ایم که هر زمان ایران آماده از 
سرگیری مذاکرات در راستای احیای برجام بوده 
است؛ غربی ها به دلایل واهی و بهانه  جویی هایی 
از مذاکرات مجدد استنکاف ورزیده اند و حتی 
آژانس و شورای حکام را برای صدور قطعنامه 
علیه کشورمان ترغیب کرده اند. نمونه آن را 
نیز می توان در تحولات 4 ماهه حدفاصل مهر 
تا دیماه دید که به رغم آمادگی ایران برای از 
سرگیری مذاکرات و حمایت چین و روسیه، 
غربی ها رسما اعتراضات داخل ایران حمایت 
کردند و گفتند که دیگر احیای برجام در دستور 
کارشان نیست. چیزی که با وجود تحولات و 

اتفاقات مختلفی که پیرامون برجام رخ داده و 
می دهد هنوز هم اروپایی ها و آمریکا بر آن تاکید 
دارند و مشخص نیست این عدم بازگشت به 
مذاکرات از چه چیزی نشأت می گیرد. اما هر 
چه هست بسیاری از تحلیلگران و صاحب نظران 
بر این باورند که غربی ها دیگر به برجام 2015 
بازنخواهند گشت و اگر بنابر توافق باشد آنها 
پرونده  که  توافقی جدید هستند  به دنبال 
هسته ای ایران بخشی از این توافق باشد. این 
در حالی است که مقامات کشورمان بارها مطرح 
کرده اند که به چیزی جز بازگشت به توافق 

2015 نمی اندیشند. 
  سفر گروسی به تهران 

پس از هفته ها گمانه زنی  و مباحث مختلفی 
که در خصوص سفر رافائل گروسی، مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران و آنچه 
در آن قرار است رخ دهد به میان می آمد بالاخره 
روزگذشته رافائل گروسی برای دیدار و گفت و گو 
با رئیس سازمان انرژی اتمی و مقامات ارشد 
کشورمان به تهران آمد تا در خصوص مسائل 
میان ایران و آژانس بحث و گفت و گو داشته باشد. 
این در حالی است که طرف ایرانی و غربی ها 
هر کدام از ظن خود به این سفر می نگردند و 
منتظر هستند تا نتیجه مذاکرات میان گروسی 
و مقامات تهران مشخص شود و در بازگشت به 
وین این نوع گزارش وی به آژانس و شورای حکام 
خواهد بود که معلوم می کند حضور گروسی 
در تهران چه میزان مفید و موثر بوده است. 
چه اینکه روزگذشته  رابرت مالی، نماینده 

ویژه آمریکا در امور ایران با اشاره به سفر رافائل 
گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به ایران عنوان کرد: بگذارید ببینیم که آژانس 
اتمی چه چیز )پایبندی یا عدم پایبندی ایران 
به )ان.پی.تی( NPT( گزارش می دهد و سپس 
زمان برای اتخاذ گام های مناسب بعدی فرا 
می رسد.« نکته ای که در این میان غربی ها بسیار 
روی آن مانور می دهند بیشتر سفر گروسی را 
برای شفاف سازی و بررسی در خصوص این 
امر می دانند بحث ادعاهایی است که مبتنی بر 
وجود غنی سازی 84 درصد در ایران مطرح شده 
و به رغم تکذیب مقامات کشورمان اما غربی ها 
و خود آژانس نسبت به این مساله حساس 
شده اند و به نظر می رسد مذاکرات گروسی 
با اسلامی و امیر  عبداللهیان این مساله را نیز 
به طور شفاف حل و فصل کند. چنانکه اخیرا، 
اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: »در 
دو ماه گذشته رفت و آمدها با آژانس در سطح 
کارشناسی و معاونان انجام شد و در دو هفته 
گذشته هیات هایی از آژانس در تهران حضور 
یافتند و تبادل نظر شد. در این تبادل نظرها و 
رایزنی ها مواردی از جمله »عدم انطباق بیانیه 
طراحی چیدمان سانتریفیوژها«یا مساله »یک 
ذره«، به خوبی مرور شد و بحث و کارشناسی 
و نهایی شده است و مشخص شده که انحراف 
خاصی وجود ندارد. معاون رئیس جمهور درباره 
بخشی از گزارش برجامی آژانس که در آن به 
موضوع غنی سازی بالای 8۳ درصدی در ایران 
اشاره کرده است، گفت: بازرسان مشاهده کردند 

حجم مواد تولید در پایان کار، از ۶0 درصد تجاوز 
نکرده است و خط تولید ما همان تولید اورانیوم 
با غنای ۶0 درصدی است و ما همان هدف را هم 
دنبال می کنیم بنابراین، آن موضوع با همین 

تعریف کنار گذاشته می شود.«
  پنجره توافق همیشه باز نمی ماند

وزیر امور خارجه کشورمان در گفت وگو با 
شبکه سی ان ان در ارتباط با مذاکرات احیای 
برجام و امید به این توافق اظهارداشت: در مورد 
برجام، جمهوری اسلامی ایران متعهدترین 
طرف در مجموعه طرف های گفت وگو و برجام 
بوده و هست. طرفی که از برجام خارج شد، 
ترامپ و آمریکا بود. آمریکا در حال حاضر در 
جایگاهی نیست که بخواهد به جای رفتار سازنده 
و بازگشت به برجام، با رفتارهای ریاکارانه برخورد 
کند. حسین امیرعبداللهیان گفت: ما در دولت 
جدید ایران تصمیم گرفتیم گفت وگوها را برای 
بازگشت به برجام ادامه دهیم. از نظر دولت 
جدید این برجام ایراداتی هم دارد. جمع بندی ما 
در دولت جدید این است که اگر همه طرف ها به 
برجام بازگردند، در واقع این توافق را در چارچوب 
برجام احیا کنیم. گفت وگوهای طولانی در وین 
انجام شد. آمریکایی ها ایران را متهم می کنند 
که ایرانی ها اراده کافی را ندارند و می گویند ما 
در مرحله توافق بودیم و ایرانی ها زیاده خواهی 
کردند. وی افزود: من به صراحت می گویم، 
اولا،  ما در یکسال گذشته بارها دیدیم مقامات 
آمریکایی قادر به جمع بندی نیستند. مقامات 
آمریکایی به دلیل فشارها و مشکلات داخلی هنوز 
نمی توانند یک تصمیم شجاعانه برای بازگشت به 
برجام بگیرند. رئیس دستگاه دیپلماسی گفت ما 
بارها ابتکار خودمان را نشان دادیم. هنوز هم 
ما در مسیر گفت و گو و توافق قرار داریم. البته 
پارلمان ایران در هفته های گذشته و به ویژه بعد 
از اغتشاشات و مداخلات آمریکا و سه کشور 
اروپایی در تظاهرات مسالمت آمیز در ایران، 
فشار زیادی را بر دولت دارند. وی ادامه داد: ما 
هنوز در مسیر توافق هستیم. یک نقشه راه بین 
ما و آژانس بین المللی انرژی اتمی ترسیم شده 
است. پس روابط ما با آژانس در مسیر طبیعی 
خودش پیش می رود. به طرف آمریکایی از 
طریق واسطه ها به صراحت گفتیم ما همچنان در 
مسیر توافق هستیم. امیرعبداللهیان ادامه داد:  
پنجره توافق باز است اما این پنجره برای همیشه 

بازنخواهد ماند. 

 نقش نیروهای خودسر در ضرب  و شتم مادر و مسمومیت ها

همه مقصرند جز  نیروهای خودسر!
   حسین ا... کرم: جریان غرب گرا و ضدانقلاب به رهبری آمریکا در فتنه مسمومیت، بالا بردن قیمت ارز و مانند اینها فعال است

  آرمان ملی – مطهره شفیعی: از یک سو دانش آموزان دختر 
مسموم می شوند و از سوی دیگر یک زن مورد ضرب و شتم قرار 
می گیرد. فرضیات زیاد است اما واقعیت هنوز مشخص نیست. 
فارس نوشت: »فیلمی چند ثانیه ای از درگیری با یک زن در 
حاشیه مدرسه دخترانه تهرانسر منتشر و گفته شد که این زن 
مادر یکی از دختران دانش آموز این مدرسه بوده که به علت نگرانی 
از وضعیت دخترش مقابل مدرسه آمده اما اعتراض برخاسته از 
دغدغه یک مادر به سلامتی فرزندش، با بازداشت آن هم به شکل 
خشن پاسخ شده است.« 11 اسفندماه  »مهر« نوشت: »دفتر 
سخنگوی فراجا نسبت به انتشار این اخبار واکنش نشان داده و 
عنوان کرد که این موضوع مورد پذیرش پلیس نبوده و هیچکدام 
از مأموران فراجا در این حادثه نقشی نداشته اند. دفتر سخنگوی 
فراجا اعلام کرده بود که به طور قطع این افراد باید شناسایی و 
تحویل مراجع قضائی داده شوند. در نهایت خبر رسید در ماجرای 
ضرب و شتم یکی از بانوان در مقابل مدرسه 1۳ آبان تهران چهار 
نفر از عوامل اصلی این موضوع شناسایی و دستگیر شدند. نکته 
قابل تامل اینجاست که درباره هویت ضارب اطلاع رسانی نشده 
است!« خبرآنلاین هم نوشت: »عامل برخورد غیرقانونی با یک زن 
در جریان مسمومیت دانش آموزان مدرسه 1۳ آبان دستگیر شده 
است. رسیدگی سریع به این تخلف، اقدامی مثبت و قابل تحسین 
است اما آن طور که از اتفاقات چند ماه اخیر پیداست حضور 
نیروهای مشهور به لباس شخصی در خیابان، به رغم انکار برخی 
مقامات و انتقاد کارشناسان، نه تنها ادامه داشته بلکه تصوری از 
پایانش نیز وجود ندارد.« عباس عبدی، فعال سیاسی اصلاح طلب 
هم نوشت: »بازداشت عاملان حمله به یک خانم در اعتراض به 

مسمومیت ها اقدام پسندیده و قانونی است. آن کسانی  که آبروی 
نظام را در خطر قرار می دهند همین افراد هستند که بی دلیل و 

غیرقانونی و حتی خلاف شرع با  خشونت رفتار می کنند.«
  ا...کرم چه نظری دارد؟

 نامشخص بودن هویت ضارب زن در برابر نامشخص بودن 
عوامل دخیل در مسمومیت دانش آموزان دختر اگر چه مهم 
است اما در مقیاس کوچک تری قابل توجه است. دانش آموزان 
دختری که برای تحصیل علم به مدرسه می روند اما با آمبولانس 
راهی بیمارستان می شوند! آیا بازهم کار عوامل خودسر است؟ 
اگر به اظهارات فاضل میبدی استاد حوزه و دانشگاه که گفته بود 
این مسمومیت ها کار گروهی موسوم به هزاره گراست، اکنون این 
سوال مطرح است که چه افرادی عضو این گروه هستند و هدفشان 
چیست؟ نکته قابل تامل اینجاست که حسین ا...کرم، از سران 
انصار حزب ا... درباره این اتفاقات به اظهارنظر پرداخته است. ا...

کرم معتقد است: »جریان غرب گرا و ضدانقلاب به رهبری آمریکا 
در فتنه مسمومیت، بالابردن قیمت ارز و مانند اینها فعال است. اما 
به نظر می رسد از آنجا که استراتژی موازی سازی دشمن با تحریک 
زنان و طبقه محروم اجتماعی همراه با تاکتیک گفتمان تن مداری، 
تلاش در تولید فرهنگ متکثر )اسلامی - سکولار( دارند ، به  دو 
دلیل نظری و رفتاری )کنش اجتماعی( به نتیجه نخواهند رسید 
زیرا بررسی دو عامل نظری و کنش اجتماعی، وجود فرهنگ 
متکثر را به هیچ وجه تایید نمی کند.« او با اشاره به دیدگاه 
جمهوری اسلامی ایران در این خصوص گفت: »این دیدگاه آمریکا 
و گروه های ضدانقلاب را عامل مسموم کردن دختران مدارس در 
قم می داند. برخی دراین دیدگاه معتقدند منافقین، به منظور 

برتری بر دیگر گروه های هشت گانه اپوزیسیون، طرح مسمومیت 
در قم را به مثابه اتهامات فیلم عنکبوت مقدس درمشهد دنبال 
می کنند تا از این طریق با تداوم رمز مهسا اغتشاشات سه ماهه 
پاییز را مجددا در پایان سال اجرا یا حداقل آن را زنده نگه داشته 
یا انتقام ناکامی و شکست جنگ ترکیبی پاییز را از ملت ایران 

بگیرند .«
  حملات سازمانی و تشکیلاتی است

 حمیدرضا جلایی پور، فعال سیاسی اصلاح طلب هم معتقد 
است: این حملات سازمانی و تشکیلاتی است. این حملات با 
این وسعت و به این طولانی نمی تواند کار یک نفر باشد، این 
جنایت طولانی به یک سازماندهی گسترده نیاز دارد. این سازمان 
گسترده، در کشوری که دشمن را در آسمان به دام می اندازد، در 
کجا و در چه بستری پناه گرفته است؟! این شبکه مخوف در ایران 
گل کوچک بازی نمی کند بلکه با روان، جان و سلامتی هزاران 
فرزندان این کشور بازی می کند. تهیه این گاز سمی یک کار 
تخصصی است و کار یک شهروند عادی نیست. گازی که بتوان آن 
را راحت پرتاب کرد و در عین حال طوری باشد که کسی را نکشد، 
بلکه برای ارعاب دانش آموزان بیشتر به آنها آسیب بزند. این گاز در 
فروشگاه های عادی به فروش نمی رسد، این سازمان مخوف چگونه 
به این گاز دسترسی دارد؟  معاون پژوهش وزارت بهداشت هم به 
عمدی بودن مسمومیت دانش آموزان اذعان کرده و گفته  افرادی 
دوست داشتند تمام مدارس دخترانه تعطیل شود. اما تاکنون 
حتی یک نفر از عاملان این اقدامات بازداشت نشده اند! محمدعلی 
ابطحی، فعال سیاسی اصلاح طلب در توئیتی نوشت: افراطی گری 

از نوع دینی آن بزرگترین خطر برای همه جوامع است

 

ویــــــژه
 پاسخ قاطع ایران به هرگونه اقدام 

نادرست رژیم صهیونیستی 
سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل  در واکنش 
به اظهارات اخیر مقامات رژیم صهیونیستی در نامه ای به 
دبیرکل و رئیس دوره ای شورای امنیت نوشت: اظهارات 
21 فوریه 202۳ نخست وزیر رژیم صهیونیستی مبنی 
بر استفاده از نیروی نظامی علیه زیرساخت های حیاتی و 
تأسیسات صلح آمیز هسته ای ایران با توسل به ادعاهای 
دروغین نقض حقوق بین الملل و منشور سازمان ملل 
است. امیر سعید ایروانی در بخش دیگر نامه به رئیس 
دوره ای شورای امنیت تاکید شده است، شورای امنیت 
سازمان ملل باید مسئولیت خود را برعهده گرفته و به طور 
واضح اظهارات جنگ طلبانه مقامات رژیم صهیونیستی 
که یک تهدید واقعی برای صلح و امنیت بین الملل است 

را محکوم کند. 

  »آرمان ملی« سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران را بررسی می کند

گروسی به   دنبال چیست؟
   وزیر امور خارجه:نقشه راه بین ما و آژانس بین المللی انرژی اتمی ترسیم شده است
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 کنایه آذری جهرمی 
به ماجرای مسمومیت 

دانش آموزان

    

 تغییر نام 
 خیابان مقابل 

سفارت انگلیس

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت گفت: تقاضای جمعی از 
جوانان بوشهری نامگذاری یکی از خیابان های مقابل سفارت 
انگلیس به نام شهید رئیسعلی دلواری است. سپهر خلجی در 
حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: »جمعی از جوانان بوشهری 
تقاضا دارند یکی از خیابان های مقابل سفارت انگلیس به نام شهید 
رئیسعلی دلواری نامگذاری شود. با مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی )1۳8۹( سالروز شهادت رئیسعلی دلواری در تقویم 
به نام »روز ملی مبارزه با استعمار انگلیس« نامگذاری شده  است.«

مسمومیت دانش آموزان دختر ابعاد گسترده ای پیدا کرده 
است. روزگذشته آذری جهرمی، وزیر سابق ارتباطات در کانال 
تلگرامی اش نوشت:  می گفتند شبکه های اجتماعی خارجی 
عامل ایجاد ناامنی در کشورند. این روز ها که شبکه های 
اجتماعی مسدود و محدودیت های شدیدی بر اینترنت 
وضع شده و کسب وکار و زندگی مردم مختل شده است؛ 
گسترده ترین اقدام ضدامنیتی علیه کودکان عزیز ایران زمین 

و در مدارس رخ داده است.

معاون اقتصادی رئیس جمهور با اشاره به اینکه در جنگ 
کامل اقتصادی هستیم و این فتنه اقتصادی دشمن هم 
شکست می خورد، گفت: اگر نصف فشار اقتصادی که به ایران 
وارد شده به اقتصاد کشور دیگری وارد شود، کمتر از 48 
ساعت سقوط می کند. محسن رضایی افزود: نقش مدیریت 
محلی در قانون اساسی این است که کشور ایران نیاز به 
پیشرفت دارد و کار شوراها مشارکت دادن مردم برای سرعت 

بخشیدن به پیشرفت کشور است. 

فتنه اقتصادی دشمن 
شکست می خورد

 معصومه ابتکار:
 همسرم از آمرین به معروف 

کتک خورد
 آرمان ملی: معاون سابق رئیس جمهور 
در امور زنان و خانواده گفت: من جزو 
کسانی بودم که در دوره آقای هاشمی، در 
مورد برخورد های امر به معروف و نهی از 
در  ما  گرفتم.  قرار  برخورد  مورد  منکر 
پارک چیتگر درگیری داشتیم سر موضوع 
دوچرخه سواری ها و همسرم، آقای هاشمی 
از آمرین تندرو کتک خورد، به خاطر اینکه 
از یک دختر 14 ـ 15 ساله ای که داشت 
این  به زعم  و  می کرد  دوچرخه سواری 
آقایان، حجابش درست نبود، دفاع کرد. 
این رفتار ها را از اول انقلاب هم داشتیم. 
  معصومه ابتکار  افزود: در سال های جنگ 
یک دوره، عده ای می آمدند و در خیابان ها 
به خصوص خیابان ولیعصر)عج(، با خانم ها سر 
مساله حجاب درگیر می شدند. آن موقع آقای 
موسوی خوئینی ها دادستان کل بودند و آقای 
ناطق نوری وزیر کشور. امام)ره( دستور دادند 
که این افراد را بازداشت کنید. امام )ره(گفتند: 
اصلا چنین چیزی نباید در مملکت اتفاق 
بیفتد و این مساله را سامان دادند. یا مثلا سعی 
می کردند از امام)ره( فتوا بگیرند که خانم هایی 
که بی حجاب هستند را در صداوسیما نشان 
ندهید و چقدر سعی می کردند سخت گیری 
کنند. وی بیان کرد: من دوره لیسانس، 
دانشگاه شهید بهشتی بودم. خاطرم هست 
یک پوستر بزرگ از فتوای امام زده بودند که 
یک نفر از ایشان پرسیده بود که استاد ما زن 
است و ما ناچار هستیم به »صورت« او نگاه 
کنیم؛ آیا این خلاف شرع نیست که ما به 
»صورت« او نگاه کنیم؟ و در پاسخ شنیده بود 
که اینجا دانشگاه است و خلاف شرعی ندارد 
اگر برای علم آموزی آمدید. یعنی همواره یک 
جریانی داشتیم و متأسفانه یک جا هایی این 
جریان توانست خود را تثبیت کند. ابتکار، 
وجود طیف سنتی مذهبی و مردسالار را یکی 
از مشکلات عدم تحقق مطالبات بانوان خواند 
و ادامه داد: این طیف اصلا حق و حقوقی 
برای زنان قائل نبودند و استنادات مذهبی 
هم برای آن می آوردند. در یک دورانی این 
نگاه غلبه پیدا کرد و عملا ما شاهد این بودیم 
که آن نگاه پیشرو و امیدبخشی که امام)ره( 
نسبت به زنان داشت، کمرنگ شد. وی ادامه 
داد: مرحوم خانم طالقانی یک بار کاندیدا 
شد که اجازه ندادند ایشان بیایند و تأیید 
صلاحیت شوند و این روند تأیید صلاحیت 
در عرصه های مختلف سیاسی و حضور زنان 
در مسئولیت ها خیلی لطمه زد و باعث عقب 
نگه داشتن خانم ها شد. حتی تا دوره آقای 
خاتمی ما در کابینه یک زن نداشتیم. آقای 
خاتمی یک خانم را به عنوان معاون خودش 
انتخاب می کند. در دوران آقای هاشمی هم 
خانم حبیبی، مشاور امور زنان و خانواده بودند 
که چقدر سختی کشیدند و چقدر با موانع و 
ضدیت مواجه بودند و ایشان تلاش داشتند 
که خانم ها بتوانند در عرصه های مختلف 

فعالیت کنند.
  خانم ها مشکلات و تبعیض هایی 

داشتند
ابتکار تصریح کرد: در این سال ها خانم ها 
مشکلاتی داشتند و نسبت به حفظ جایگاه زن 
در جامعه کم توجهی شده است، اما مساله ای 
که فقط روی آن حساسیت وجود داشته، 
بحث پوشش بوده است. آیا این اصل شده 
است و همه چیز را فراموش کرده ایم؟ وی 
افزود: آیا به آسیب های که زنان دارند، مانند 
مشکلات اقتصادی، فشار های روانی که در 
خانواده ها وجود دارد و حتی مسائلی مثل 
طلاق یا زنان سرپرست خانوار، هرگز همپای 
مساله حجاب توجه شده است؟ معاون اسبق 
محیط زیست با تأکید بر اینکه باید واقعیت ها 
را دید، گفت: متأسفانه تحلیل هایی که 
می شنویم و می بینیم،  گاهی اوقات در آن 
صداقت نیست. باید نسل جوان دهه های 
۷0 و 80 که حقوق خود را مطالبه می کند 
و از یک زاویه دیگری به دنیا نگاه می کند را 
به رسمیت بشناسند. مطالبات آنها را تحقیر 
نکنیم و نگوییم که اینها دنبال یک سری 
مسائل بی ارزش هستند. چون متأسفانه 
ا ینها را می گویند. ابتکار اضافه کرد: مطالبه 
این جوانان، مطالبه داشتن یک زندگی 
خوب است؛ آنها دارند هم قطاران خود را در 
کشور های دنیا می بینند و مطالبه یک زندگی 
خوب، توأم بانشاط و پیشرفت را می خواهند. 

خبــــــر
  هنوز کمیته ا ی تشکیل 

نشده است
یک نماینده مجلس درباره اقدامات 
نمایندگان مجلس برای مدیریت بازار ارز 
و سکه که این روزها در بی ثبات ترین حد 
ممکن قرار دارد، اظهار داشت: متاسفانه 
بازار ارز این روزها باعث شده است فضای 
اقتصادی، معیشتی و اجتماعی مردم تحت 
تاثیر قرار بگیرد. شهریار حیدری گفت:  
بسته پیشنهادی قبل از این جلسات بود 
اما در جلسه جدید قرار شد کمیسیون 
مشترکی متشکل از مجلس و دولت تشکیل 
شود و بنشینند هر چه توان و پیشنهاد دارند 
تجمیع کنند و نهایتاً راهکاری برای بحث 
ارز داشته باشند. با این حال هنوز کمیته ای 

تشکیل نشده است .

 سخنگوی دولت:
روند پیشرفت کشور با وجود 

دشمنی های ۴۴ ساله رو به رشد است
 سخنگوی دولت در همایش سراسری مداحان 
اهل بیت)ع( در مشهد اظهارداشت: با وجود اینکه صاحبان 
قدرت امروز از هیچ فرصتی برای ضربه زدن به ایران دریغ 
نکردند و از منظر قدرت رسانه ای نیز همه ابزار خود را علیه 
انقلاب اسلامی به کار گرفته اند، اما در 44 سال گذشته 
مطابق منابع خارجی، روند توسعه و حرکت ملت ایران 
نه تنها افت نکرده بلکه از نظر شاخص های پیشرفت که 
خودشان تعیین کرده اند رشد داشته است. علی بهادری 
جهرمی با بیان اینکه چرا امروز جوان ایرانی این رشد را 
احساس نمی کند؟ گفت: رشدی که 44 سال قبل شروع 
شد، رشد خطی نبوده بلکه رشدی به صورت سینوسی 
بوده، یعنی بعضی مواقع رشد کشور با سرعت بالا رفته 
و در بعضی دوره ها افت هایی داشته است. وی بیان کرد: 
در دهه ۹0 رشد کشور نزولی بود، یعنی دهه قبل رشد 
اقتصادی کشور نزدیک به صفر بوده و از طرفی هزینه های 
زندگی افزایش داشته و رکود و تورم در 100 سال اخیر 
کم سابقه بوده است. سخنگوی دولت عنوان کرد: یکدهه 
هشتادی وقتی این روند یک دهه رشد اقتصادی نزدیک 
به صفر را می بینید می گوید پس کشور »پسرفت« داشته 
است لذا اکنون این جوان 20 یا 25 ساله گلایه مند و این 
پرسش گری طبیعی است. وی ادامه داد: قصد بازگشت به 
عقب یا مقصر جلوه دادن دیگران را نداریم، اما هرکسی 
مسئول عملکرد خود است و دولت سیزدهم نیز باید 
پاسخگوی عملکرد خودش باشد لذا بررسی عملکرد دولت 
از شهریور 1400 مد نظر قرار بگیرد. بهادری جهرمی به 
پیشرفت های دولت اشاره و خاطرنشان کرد: شهریور 
1400 روزی بیش از ۷00 نفر در کشور به علت کرونا فوت 
می شد، قبلا می گفتند تا FATF را امضا نکنیم از واکسن 
خبری نیست، اما دولت سیزدهم با اتکا به نگاه متوازن به 
همه کشورها و تولید واکسن داخلی بر مساله کرونا پیروز 
شد. وی اظهارکرد: در بعُد اقتصاد در شهریور 1400، کشور 
تورم حدود ۶0 درصد را تجربه کرد، این تورم تنها در دوره 
جنگ جهانی دوم در ایران سابقه داشت. سخنگوی دولت 
گفت: تورم تولیدکننده یا تورم »پیش نگر« که مربوط به 
بخش تولید است و معمولا چند ماه بعد، اثرش در تورم 
مصرف کننده ظاهر می شود در دهه ۹0 اوضاع بدتری 
داشت. بهادری جهرمی افزود: در ابتدای دولت سیزدهم 
تورم پیش نگر 10۳ درصد بوده که رقمی بی سابقه در تاریخ 
ایران بود، این روند اقتصادی نتیجه اعتماد به غرب و نگاه 
سازشکارانه در برابر ایران ستیزان بود که از توان و ظرفیت 
داخلی غفلت شد. وی ابراز داشت:  هزینه های جاری دولت 
در پایان دولت قبل ماهانه 2۷ هزار میلیارد تومان بود و 
در پایان دولت دوازدهم برخی مقامات دولت سابق به 
آیت ا... رئیسی گفتند، برای پرداخت حقوق و امور جاری 
چاپ پول می کنیم که همان خلق تورم است. سخنگوی 
دولت به افزایش ۶0 درصدی هزینه های جاری کشور در 
سال 1400 اشاره کرد و گفت: خلق پول عامل رشد تورم 
است؛ از طرفی نقدینگی از سال ۹2 تا 400، هشت برابر 
شده در حالی که رشد اقتصادی تقریبا ثابت بوده است. وی 
اذعان کرد:  در سال 1400 رشد خلق پول در کشور 4۳ 
درصد بود، حال آنکه امروز رشد نقدینگی به ۳4.5 درصد 
رسیده است. از سوی دیگر رشد اقتصادی در ابتدای کار 
دولت سیزدهم از صفر، اکنون به بالای ۳.5 درصد رسیده 
است. بهادری جهرمی ادامه داد: در همین مدت درآمدهای 
مالیاتی دولت از طریق شناسایی و جلوگیری از فرارهای 
مالیاتی ۶0 درصد افزایش پیدا کرده است. وی گفت: 
در شروع دولت 2.5 میلیون مودی مالیاتی داشتیم اما 
در یکسال و نیم اخیر 1.5 میلیون مودی مالیاتی کشور 
به شمار مودیان افزوده شده اما فشار به مودیان سابق و 
همیشگی افزایش نیافته است. سخنگوی دولت خاطرنشان 
کرد: نکته مهم اینکه، دولت نرخ مالیات از تولیدکنندگان 
را از 25 درصد به 20 درصد کاهش داده است و در ادامه 
نیز سال بعد این رقم به 18 درصد خواهد رسید. بهادری 
جهرمی بیان کرد: درآمدهای نفتی در دولت سیزدهم 
2.5 برابر ابتدای دولت شده در حالی که هزینه های جاری 
کشور ماهانه به 8۷ هزار میلیارد تومان رسیده است. 
همه این هزینه ها نیز ماهانه تسویه می شود و این  مهم 
با افزایش درآمدهای مالیاتی و فروش نفت محقق شده 
است. وی گفت: حداقل دو هزار کارخانه و کارگاه تعطیل 
و نیمه تعطیل در دولت سیزدهم فعال شده و نرخ بیکاری 
از 10 درصد به 8 درصد رسیده است. سخنگوی دولت 
افزود: اجرای شبکه ملی اطلاعات در 10 سال گذشته 
۳0 درصد پیشرفت داشته اما در 1.5 سال فعالیت دولت 
سیزدهم رشد شبکه ملی به اندازه یکدهه قبل بوده است. 
وی اظهارکرد: اکنون بدخواهان ایران می بینند عقب 
ماندگی های یکدهه اخیر در حال جبران و اصلاح است و 
لذا تلاش می کنند به هر قیمتی روند پیشرفت و رشد ملت 
ایران را متوقف کنند. سخنگوی دولت تصریح کرد: روند 
توسعه کشور به رغم دشمنی های 44 ساله رو به رشد است.


